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Groningen, 31 oktober 2012  MZWS-8Z7A4J/IHB/71459 

Betreft: managementletter interim-controle 2012 gemeente Groningen 

Geachte raad, 
 
In het kader van de aan ons verstrekte opdracht tot controle van de jaarrekening 2012 van de 
gemeente Groningen brengen wij u hiermee verslag uit over onze bevindingen betreffende de interim-
controle. 
 
Voor een nadere omschrijving van uw opdracht, de reikwijdte en aanpak van onze controle, uw 
attentiepunten en overige afspraken verwijzen wij naar ons dienstverleningsplan. 
 
Het concept van deze brief hebben wij op 29 oktober 2012 afgestemd met de waarnemend  
Wethouder van Financiën, de heer T. Schroor. Een afschrift van deze managementletter is toegezonden 
aan het college van Burgemeester en Wethouders. De specifieke bevindingen aangaande de diensten 
zijn met de directie van de betreffende diensten afgestemd. 
 
In deze managementletter richten wij ons met name op mogelijke verbeterpunten in de bedrijfsvoering 
en de processen die wij hebben onderzocht in het kader van de controle van de jaarrekening. Dit heeft 
tot doel een bijdrage te leveren aan de interne beheersing en het zelfcontrolerend vermogen van uw 
organisatie. 
 
Wij vertrouwen erop u met deze managementletter naar aanleiding van onze interim-controle 2012 van 
dienst te zijn geweest en zijn vanzelfsprekend graag bereid een nadere toelichting te verstrekken. 
 
Hoogachtend, 
Ernst & Young Accountants LLP 
 
 

  
drs. R.H. Bouman RA R. Ellermeijer RA 
 

http://www.ey.nl
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1 Bestuurlijke samenvatting: “De gemeente Groningen: 
risico’s in een veranderende organisatie” 

1.1 Volle agenda en risico’s vanwege vele veranderingen 
Het afgelopen jaar hebben wij in onze rapportages aangegeven dat de gemeente Groningen een volle 
agenda heeft vanwege de vele externe en interne ontwikkelingen. Dit is nog steeds het geval.  
Door de lopende kabinetsformatie is nog onduidelijk welke bezuinigingen op de gemeente zullen 
afkomen, op welke wijze de decentralisaties zullen worden uitgevoerd en wat bijvoorbeeld zal worden 
besloten omtrent de Wet Hof en het schatkistbankieren.  
 
De interne ontwikkelingen staan eveneens niet stil. De vorming van een nieuw college, de 
ontwikkelingen rondom de regiotram en het opstellen van een nieuwe beleidsarme begroting 2013 
hebben ambtelijk al de nodige inspanningen gevraagd en zullen dat de komende tijd ook zeker doen.  
 
Eind 2011 is een eerste start gemaakt met de reorganisatie (één Groningen, één organisatie) door de 
functie van dienstdirecteuren op te heffen. Er is een programmabureau organisatieontwikkeling 
ingericht die de grote lijnen en samenhang tussen projecten moet bewaken en de 
organisatieontwikkeling coördineert. De organisatieveranderingen zijn inmiddels in volle gang (o.a. 
vakdirectie Stadsbeheer, samenwerking Iederz en SoZaWe, vorming RUD) en er wordt hard gewerkt aan 
de voorbereiding van een Shared Service Center voor de PIJOFACH-taken.  
 
Voor wat betreft de concentratie van de PIJOFACH-taken in het SSC is de planning om eind 2012 de 
plannen van aanpak per letter gereed te hebben en een overkoepelend uitvoeringsplan aan te bieden 
aan de ondernemingsraad. Op dit moment is de ambitie dat het SSC in september 2013 operationeel is.  
 
In de begroting 2013 is nog geen rekening gehouden met het SSC en de eventuele kostenverrekening 
voor dienstverlening van het SSC. Vanaf begin 2013 zal worden gestart met het opzetten van een 
verrekensystematiek tussen het SSC en vakdirecties, de gevolgen hiervan voor budgetten en 
administratie, de doorbelasting van SSC-kosten aan programma’s en de gevolgen hiervan voor de 
begroting. 
 
Het goede nieuws is dat de belangrijkste risico’s ten aanzien van DaFinci zijn opgelost. Wij constateren 
wel dat nog beperkt stappen zijn gezet op het gebied van de overige aspecten in de bedrijfsvoering 
zoals integraal risicomanagement, de beoordeling van kwartaalcijfers en tussentijdse rapportages, de 
AO/IC en Bestuurlijke Informatie Voorziening. Door de focus op de nieuwe organisatie en de inzet voor 
de vorming van het nieuwe SSC hebben deze ontwikkelingen vertraging opgelopen. 
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De gemeente Groningen zit dus midden in een sterk veranderende omgeving en organisatie, wat 
ongetwijfeld ook nog enkele jaren gaat duren. De theorie en ervaring van verandermanagement leert 
dat in een dergelijk periode het risico bestaat dat de bedrijfsvoering tijdelijk en/of op onderdelen kan 
terugvallen. Wij hebben dit in onderstaand figuur weergegeven:  

 
 
Deze figuur laat zien dat een kwaliteitsverbetering in bijvoorbeeld een bestaande organisatie, financieel 
systeem, interne controle, etc. na verloop van tijd niet echt meer mogelijk is. Om dan toch de kwaliteit 
weer te kunnen verbeteren en stappen vooruit te kunnen zetten is een belangrijke en soms ingrijpende 
verandering noodzakelijk.  
 
Maar een dergelijke verandering en een kans op een stap vooruit betekent vaak ook dat, gedurende een 
korte overgangsperiode, een risico op een terugval ontstaat. Het is van belang te beseffen dat dit risico 
bestaat en de komende periode zich wellicht op onderdelen voor zal doen. Tegelijk is het noodzakelijk 
hierop te anticiperen en indien mogelijk hiervoor tijdelijk aanvullende maatregelen te treffen. 
 
Door de organisatieontwikkeling, de concentratie van de PIJOFACH-taken in een SSC en de nieuwe 
inrichting van concerncontrol zit de gemeente Groningen midden in een groot aantal samenhangende 
veranderingen en kan naar onze inschatting het genoemde risico zich voor gaan doen. Een dergelijk 
risico heeft zich bijvoorbeeld in 2011 voorgedaan bij de invoering van DaFinci. Inmiddels zijn hier de 
risico’s beperkt en bestaat nu de mogelijkheid weer nieuwe stappen te zetten naar één 
concernadministratie.  
 
Wij adviseren het college, om in de uitvoeringsplanning het terugvalrisico expliciet te benoemen en in 
het bijzonder ten aanzien van risicomanagement en de voortgangsrapportages, zodanige maatregelen 
te treffen dat een mogelijke terugval wordt voorkomen. In deze managementletter hebben wij voor de 
diverse aspecten van de bedrijfsvoering de status van de ontwikkelingen aangegeven en waar mogelijk 
de (terugval) risico’s benoemd en hebben wij hiervoor een aantal aanbevelingen opgenomen. 
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1.2 Externe ontwikkelingen onzeker vanwege kabinetsformatie 
In deze managementletter gaan we, als gevolg van de kabinetsformatie wat minder dan voorgaand jaar, 
in op de actuele externe ontwikkelingen. 
 
Het afgelopen jaar stonden er grote veranderingen op stapel in het sociale domein. Met de val van het 
kabinet is echter de implementatie en uitwerking van de decentralisaties onzeker geworden. Een feit 
blijft echter dat ook het Rijk aanzienlijk moet bezuinigen en dat een deel van deze taakstelling naar 
verwachting bij de gemeenten terecht zal komen. Daarnaast staat de invoering van de Wet Hof voor de 
deur, waarbij kasstromen veel belangrijker worden en mogelijk zelfs een beperking kunnen worden bij 
het uitvoeren van investeringen en grote projecten.  

1.3 Nog geen werkzaamheden verricht voor Meerstad, de gronden en 
de regiotram 

Halverwege onze interim-controle is het college gevallen en lijkt de verdere ontwikkeling van de 
regiotram van de baan. Dit zal naar verwachting een groot aantal organisatorische en financiële 
gevolgen met zich meebrengen voor de begroting 2013 en de jaarrekening 2012. Wij hebben dit nog 
niet kunnen beoordelen, maar gaan graag vroegtijdig met de organisatie in overleg over de verwerking 
van de financiële consequenties voor de jaarrekening 2012.  
 
De afgelopen twee jaren heeft de gemeente Groningen forse afboekingen gedaan op diverse 
grondexploitatieprojecten, waaronder Meerstad. Daarbij is de gemeente Groningen, met ingang van 
2012, volledig (financieel) verantwoordelijk voor de grondexploitatie Meerstad. Ten tijde van onze 
interim-controle hebben wij nog geen werkzaamheden verricht met betrekking tot de grondexploitaties, 
omdat herzieningen conform planning in het najaar plaatsvinden. Wij hebben afgesproken om deze te 
beoordelen zodra deze zijn vastgesteld door het college en voordat ze worden aangeboden aan de raad. 
Dit geeft het college en de raad vroegtijdig inzicht in ons oordeel over deze belangrijke posten in de 
jaarrekening. De verwachting is dat dit voor de gronden in het najaar van 2012 zal plaatsvinden en voor 
Meerstad begin 2013. 

1.4 Wij kunnen steunen op DaFinci 
In juni 2011 is het nieuwe financiële systeem DaFinci geïmplementeerd. In 2011 hebben wij een groot 
aantal bevindingen gerapporteerd, welke gedurende 2011 en 2012 zijn afgewikkeld. Uit onze 
werkzaamheden ten tijde van de interim-controle is gebleken dat wij voor het jaar 2012 weer kunnen 
steunen op dit nieuw financieel systeem. Wel hebben wij nog enkele aanbevelingen ter verbetering en 
uniformering van het systeem. 

1.5 Indeling managementletter 
In deze managementletter zullen wij aan de hand van bovenstaand totaalbeeld achtereenvolgens 
aandacht besteden aan: 
— de belangrijkste externe ontwikkelingen die op de gemeente Groningen af komen; 
— de belangrijkste interne ontwikkelingen en projecten; 
— onze werkzaamheden ten aanzien van de regiotram, gronden en Meerstad; 
— de diverse aspecten van de bedrijfsvoering; 
— de belangrijkste bevindingen naar aanleiding van de interim-controle. 
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In hoofdstuk 6 en de bijlage van deze managementletter geven wij onze belangrijkste bevindingen weer 
vanuit de interim-controle. Wij sluiten af met een aantal bevindingen en adviezen ten aanzien van de 
geautomatiseerde gegevensverwerking. 
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2 Belangrijke externe ontwikkelingen 
2.1 Inleiding 
In deze paragraaf geven wij een kort overzicht van de belangrijkste externe ontwikkelingen  
en uitdagingen waarvoor de gemeente Groningen staat. Het doel hiervan is om vanuit onze natuurlijke 
adviesrol mee te denken over de mogelijke gevolgen en risico’s van dergelijke ontwikkelingen voor de 
bedrijfsvoering van de gemeente Groningen.  
 
Door de lopende kabinetsformatie zijn nog veel van de vorig jaar genoemde externe ontwikkelingen, 
zoals de Wet Werken naar Vermogen, decentralisaties in de AWBZ en Jeugdzorg, de invoering van de 
Wet Hof, etc., onzeker. Maar dat er bezuinigingen en grote ontwikkelingen op de gemeente af komen 
staat vrijwel vast.  
 
Alhoewel de kans groot is dat veel van deze ontwikkelingen tussen het opstellen en het bespreken van 
deze managementletter in de raad al weer gewijzigd zijn, schetsen wij toch kort een paar zaken.  

2.2 Ontwikkelingen binnen het sociale domein 
De Wet Werken naar Vermogen is op 6 juni 2012 controversieel verklaard. Dit betekent dat de 
parlementaire behandeling van het wetsontwerp is stopgezet en wordt overgelaten aan het volgende 
kabinet. Het is aan het nieuwe kabinet om te beslissen of (onderdelen van) werken naar vermogen weer 
op de politieke agenda komt.  
 
De gevolgen van deze wet op de gemeente Groningen zullen afhangen van de politieke ontwikkelingen, 
maar de noodzaak om de uitvoering van de sociale zekerheid en de sociale werkvoorziening anders in te 
richten blijft aanwezig. Dit wordt met name gedreven door de oplopende tekorten (als gevolg van de 
rijksbezuinigingen op de WSW en het participatiebudget) bij de uitvoering van de taken op het sociale 
domein door zowel de dienst Iederz als SoZaWe.  
 
In de zomer van 2012 is de nota (Re-) visie Zicht op werk & participatie in Stad gepresenteerd aan de 
raad. In deze nota is een visie gegeven op de wijze waarop uitvoering van de sociale taken in de 
toekomst vorm moeten krijgen om enerzijds de kosten te drukken en anderzijds de kwaliteit van de 
dienstverlening te borgen. De lijn die hierbij wordt ingezet is om te komen tot een vergaande 
samenwerking en/of herverdeling van taken tussen de diensten Iederz en SoZaWe. De doelstelling is om 
te komen tot een efficiëntere inzet van middelen en uitvoering van taken, waarbij sterk wordt ingezet 
op de werkgeversbenadering. Hierbij krijgt het bedrijfsleven en de onderwijsinstellingen in de regio een 
belangrijk aandeel. Om dit te realiseren is een goede samenwerking van SoZaWe met Iederz en 
ondersteuning van SoZaWe aan het bedrijfsleven van groot belang. 
 
Financieel gezien brengt deze transitie de nodige onzekerheden en risico’s met zich mee. Met het 
controversieel verklaren van de Wet Werken naar Vermogen is ook het herstructureringsfonds komen 
te vervallen. Dit betekent dat gemeenten geen aanspraak kunnen maken op een bijdrage van het Rijk 
ter dekking van de herstructureringskosten. Omdat de kosten hiervan voor 2012 al waren meegenomen 
in de begroting leidt dit voor 2012 (nog) niet direct tot een overschrijding van de begroting 2012. Voor 
2013 en volgende zijn in de meerjarenbegroting echter geen middelen gereserveerd om deze transitie 
te bekostigen. Door het wegvallen van de aangevraagde bijdrage vanuit het herstructureringsfonds van 
circa € 5,7 miljoen leidt dit mogelijk tot een tekort.  
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Het gehele transitietraject betekent een aanzienlijke verandering in het beleid en de organisatie en kent 
een meerjarige looptijd. Wij adviseren het college om voldoende aandacht te hebben voor het monitoren 
en besturen van de (terugval)risico’s in dit transitietraject. Hierbij denken wij onder andere aan een 
goede projectbeheersing en het implementeren van risicomanagement in dit project.  
 
Naast het wegvallen van de herstructureringsfaciliteit worden gemeenten na 2014 in financiële zin 
geconfronteerd met resultaten die worden behaald rond re-integratie WWB. Per 1 januari 2014 is een 
nieuw verdeelmodel voorzien waarbij de prikkels op “goed gedrag” (lees uitstroom) sneller en meer 
worden beloond. Dit betekent dat de aansturing van activiteiten rond re-integratie des te meer van 
belang wordt. Dit zal consequenties hebben voor de manier waarop sociale diensten en SW-bedrijven 
moeten presteren en samenwerken.  

2.3 Invoering Wet Hof 
Met ingang van 1 januari 2013 staat de invoering van de Wet Houdbare overheidsfinanciën  
(hierna: Wet Hof) gepland. De Wet Hof bevat strengere regels ten aanzien van kasstromen met als doel 
er voor te zorgen dat het Nederlandse begrotingstekort wordt beperkt tot 3%.  
 
De Wet Hof kan ook grote gevolgen hebben voor het gemeentelijk financieel beleid. De wet houdt 
namelijk geen rekening met opgebouwde reserves of voorzieningen van uw gemeente. Hierdoor kunnen 
investeringen in grootschalige projecten bemoeilijkt worden. Hoewel de invoering van de wet nog 
steeds onzeker is, mede door het versturen van een brandbrief door onder andere de VNG op 
3 september jl. aan de ministers, achtten wij het van groot belang dat in- en uitgaande kasstromen in 
kaart worden gebracht. 
 
Het opstellen van een liquiditeitsprognose voor het komende jaar draagt bij om financieringsknelpunten 
in kaart te hebben, zodat keuzes met betrekking tot het uitvoeren van uw taken en investeringen 
adequaat gemaakt kunnen worden.   
 
De gemeente Groningen stelt per kwartaal liquiditeitsprognoses op (ten behoeve van de Treasury-
activiteiten). In het verleden hebben wij adviezen gegeven omtrent het verbeteren van de kwaliteit van 
deze prognoses door de diensten. Op basis van de kwalitatief goede liquiditeitsprognoses kan  een 
scenarioanalyse uitgewerkt worden, waaruit blijkt wat de gevolgen kunnen zijn voor geplande 
investeringen en beleid. In een informatiebrief aan de raad wordt door gemeente Groningen 
aangegeven wat de mogelijke gevolgen zijn van de invoering van de Wet Hof. Hieruit blijkt dat het 
verwachte EMU- saldo voor 2013 € 66 miljoen bedraagt, terwijl de referentiewaarde slechts  
€ 38 miljoen is. Het is echter nog niet duidelijk of de Wet Hof uitgaat van tekorten bij individuele 
gemeenten of dat uit wordt gegaan van de macronorm over alle gemeenten heen.   
Wij adviseren het college om de kwaliteit van liquiditeitsprognoses strak te blijven monitoren en om 
tijdig acties te ondernemen bij nieuwe ontwikkelingen op het gebied van de Wet Hof.  

2.4 Aangescherpte BBV-notitie grondexploitatie 
In februari 2012 heeft de commissie BBV een bijgestelde notitie grondexploitatie uitgebracht. Deze 
notitie is met ingang van de jaarrekening 2012 van toepassing en betreft een aanscherping ten opzichte 
van de oude notitie.  
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De belangrijkste wijzigingen voor uw gemeente betreffen: 
 
 
Niet in exploitatie genomen 
gronden (NIEGG) 

 
De NIEGG mogen worden geactiveerd (tot marktwaarde) als een 
reëel en stellig voornemen tot bebouwing aanwezig is. In de nieuwe 
notitie is nu helder gedefinieerd dat voor het activeren van kosten 
bij NIEGG een reëel en stellig voornemen moet zijn, dat is gebaseerd 
op een raadsbesluit, waarin inhoud wordt gegeven aan ambities en 
de planperiode. Sprake moet zijn van een voornemen dat in de 
nabije toekomst zal worden bebouwd. De inschatting wat “nabije 
toekomst” inhoudt moet blijken uit de beschrijving van de 
planperiode in het raadsbesluit (stellige uitspraak). 

 
 
Bouwgronden in exploitatie 
 

 
Voor alle gronden moeten de grondexploitatieberekeningen 
minimaal eenmaal per jaar worden geactualiseerd (stellige 
uitspraak). 
 

 
Verordening 212 

 
De kaders voor grondexploitatie worden vastgelegd in de 
Verordening 212; zoals besluitvorming, waardering en 
resultaatbepaling (aanbeveling). 
 

 
De gemeente Groningen heeft in haar financiële verordening opgenomen dat exploitatieopzetten van 
sleutelprojecten elk kalenderjaar worden herzien en aan de raad worden voorgelegd, de overige 
grondexploitaties worden elke twee kalenderjaren herzien en aan de raad voorgelegd. In de financiële 
verordening is geen nadere uitwerking opgenomen over de waardering van de NIEGG. 
 
Wij adviseren het college voorafgaand aan de jaarrekeningcontrole 2012: 
— voor alle NIEGG aan de hand van een raadsbesluit de ambities en planperiode in relatie tot de 

huidige waardering te beoordelen; 
— voor alle gronden in exploitatie, waarvan jaarlijks geen actuele herziening wordt opgesteld, te 

onderbouwen wat hiervan de reden is (geen nieuwe ontwikkelingen in programma, 
programmering, project loopt volgens planning etc.).   

2.5 Crisisheffing over loon 2012 
Werkgevers moeten in 2013 een eenmalige belasting (zgn. crisisheffing) betalen van 16% over het loon 
uit tegenwoordige dienstbetrekking (inclusief bonus) dat zij in 2012 aan een medewerker hebben 
betaald, voor zover dat loon hoger was dan € 150.000. Deze eenmalige heffing moet de schatkist € 
500 miljoen opleveren. Wellicht is deze heffing voor een aantal personeelsleden van de gemeente 
Groningen van toepassing.  
 
Wij adviseren het college te onderzoeken voor welke personeelsleden deze heffing van toepassing is en 
de gevolgen hiervan te verwerken in de jaarrekening 2012. 
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3 Belangrijke interne ontwikkelingen 
3.1 De regiotram  
Halverwege onze interim-controle is het college gevallen en lijkt de verdere ontwikkeling van de 
regiotram van de baan. Dit zal naar verwachting een groot aantal organisatorische en financiële 
gevolgen met zich meebrengen voor de begroting 2013 en de jaarrekening 2012.  
 
De gemeente Groningen heeft voor de ontwikkeling van de regiotram de afgelopen jaren de nodige 
voorbereidingskosten gemaakt en (grond)aankopen verricht. Het risico bestaat dat deze 
voorbereidingskosten en (grond)aankopen voor de regiotram afgewaardeerd moeten worden en dat de 
gemeente claims van derden krijgt, omdat het project geen doorgang meer zal vinden. 
 
Wij hebben dit nog niet kunnen beoordelen, maar gaan graag vroegtijdig met de gemeente in overleg 
over de verwerking van de financiële consequenties voor de jaarrekening 2012.  

3.2 Reorganisatie naar “één Groningen, één organisatie” 
Eind vorig jaar is gestart met een reorganisatie omdat het besturingsmodel met diensten niet meer 
adequaat functioneerde en deze structuur het onvoldoende mogelijk maakte om de noodzakelijke 
ontwikkelingen en de gewenste cultuurverandering daadkrachtig door te voeren. Onderwerpen, taken 
en projecten, die een meer integrale benadering vragen, waren maar moeizaam van de grond te krijgen 
en de dienstenstructuur was weinig efficiënt voor wat betreft de bedrijfsvoering. 
 
Eind 2011 is een eerste start gemaakt met de reorganisatie door de functie van dienstdirecteuren op te 
heffen. Er is een programmabureau organisatieontwikkeling ingericht die de grote lijnen en samenhang 
tussen projecten moet bewaken en de organisatieontwikkeling coördineert.  Als onderdeel van de 
organisatieontwikkeling lopen een groot aantal projecten. Op dit moment zijn de voorbereidingen voor 
het SSC in volle gang, de vorming van een concernstaf, programma rondom de decentralisaties en 
allerlei ontwikkelingen rondom de diensten (vakdirectie Stadsbeheer, samenwerking SoZaWe-Iederz).  

3.3 Concentratie PIJOFACH-taken in Shared Service Center 
In 2010 is een contourennota opgericht en in 2011 is een inrichtingsnota vastgesteld om te komen tot 
een Shared Service Center voor de PIJOFACH-taken. In 2012 is gewerkt aan individuele 
uitvoeringsplannen voor elke letter van het PIJOFACH-traject.  
 
De planning is om eind 2012 deze uitvoeringsplannen gereed te hebben en daarna een overkoepelend 
uitvoeringsplan aan te bieden aan de ondernemingsraad. Na besluitvorming begin 2013 zal plaatsing 
van medewerkers plaatsvinden. In september moet het SSC operationeel zijn. In de periode tussen 
besluitvorming en het operationeel worden van het SSC, ruim een half jaar, kan verder worden gewerkt 
aan het uitwerken van de uitvoeringsplannen en het uniformeren van de interne processen. 
 
Het SSC zal gaan bestaan uit drie vakdirecties, twee van de drie vakdirecteuren zijn inmiddels benoemd. 
Op dit moment wordt nog nagedacht over het opzetten van een bedrijfsbureau en de positionering van 
het vastgoedbeheer. 
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Zoals eerder aangegeven bestaat in de overgangsperiode naar het SSC een risico dat de kwaliteit van 
de dienstverlening en interne beheersing terug kan vallen. Naar wij hebben begrepen geldt hiervoor een 
basisprincipe dat werkzaamheden niet gestopt mogen worden totdat een andere medewerker ze op een 
goede wijze heeft overgenomen. Daarnaast wordt verwacht dat, na de plaatsingprocedure en de hierin 
voorziene bezuiniging, flexibiliteit zal ontstaan door overtallige medewerkers. Deze zullen op 
projectbasis worden ingezet om risico’s en terugval op te vangen. Wij adviseren de organisatie in elk 
van de uitvoeringsplannen het terugvalrisico expliciet te benoemen, inclusief de hiervoor te treffen 
maatregelen. 
 
Op dit moment is in de begroting 2013 nog geen rekening gehouden met het SSC en de wijzigingen in 
de kostenverrekening vanwege de vorming van een SSC. Vanaf begin 2013 zal worden gestart met het 
opzetten van een verrekensystematiek tussen het SSC en vakdirecties en het in beeld brengen van de 
gevolgen hiervan voor budgetten en administratie, de doorbelasting van SSC-kosten aan programma’s 
en de gevolgen hiervan voor de begroting. 
 
Voor zover wij nu kunnen inschatten zal bovenstaande ontwikkeling vanaf 2013 ook een behoorlijke 
impact kunnen hebben op diverse posten in de jaarrekening. Daarbij valt bijvoorbeeld te denken aan een 
reorganisatievoorziening, frictiekosten en/of afwaarderingen van activa. Wij adviseren u om de 
financiële effecten van PIJOFACH tijdig in kaart te brengen en gaan graag met u in overleg over de 
wijze waarop dit in de administratie wordt verwerkt. 

3.4 Oprichting vakdirectie stadsbeheer 
In juli 2012 is het definitieve uitvoeringsplan voor het oprichten van stadsbeheer opgesteld. Het doel 
van deze vakdirectie is het samenvoegen van de beheer- en onderhoudstaken van de gemeente in één 
beheer- en onderhoudsorganisatie. Dit betekent dat diverse taken, waaronder beheer en onderhoud van 
bruggen, wegen, begraven en groen, onder de vakdirectie stadsbeheer zullen vallen. De betrokken 
medewerkers zijn voornamelijk afkomstig van de Milieudienst en van de dienst RO/EZ. De vakdirectie 
stadsbeheer zal vanaf 1 januari 2013 operationeel worden. 
 
De vakdirectie stadsbeheer levert een bijdrage aan de volgende drie programma’s: 
— Onderhoud en beheer openbare ruimte 
— Veiligheid 
— Verkeer 
 
De vorming van deze vakdirectie vormt een grote wijziging in de structuur van de gemeente ten 
opzichte van de dienstenstructuur. In deze vakdirectie worden meerdere diensten en meerdere 
programma’s gecombineerd om tot efficiëntere en effectievere uitvoering te komen van de taken. De 
aansturing van de vakdirectie geschiedt in eerste instantie door de vakdirecteur. Daarnaast zal 
verantwoording plaatsvinden via het GMT. 
 
De overgang betekent eveneens dat de afdelingen stadstoezicht en reiniging uit de begroting van de 
Milieudienst ontvlochten moeten worden en de afdeling stadsbeheer uit de begroting van RO/EZ. De 
totale lasten van de nieuwe vakdirectie stadsbeheer worden op basis van de primitieve begroting 2011 
geraamd op € 96,8 miljoen.  
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De gemeente Groningen verwacht bij de ontvlechting van stadsbeheer uit de begroting RO/EZ een 
tekort van € 0,6 miljoen tot € 1 miljoen (op basis van de primitieve begroting 2012). Dit wordt 
veroorzaakt doordat een andere wijze van overhead doorbelasting plaats moet vinden binnen de dienst 
RO/EZ. Binnen de gemeente wordt, mede in het kader van de oprichting van een SSC, nagedacht over 
een eenduidige manier van het toerekenen van overheadkosten. In de komende maanden zal nog een 
oplossing worden gezocht voor dit tekort. Tevens zal dan een andere begroting voor de vakdirectie 
stadsbeheer ontstaan.  
 
Voor de vorming van de vakdirectie stadsbeheer wordt rekening gehouden met frictiekosten door de 
overplaatsing van diverse medewerkers bij de betrokken partijen. Voor zowel 2013 als 2014 wordt een 
bedrag geraamd van € 455.000 aan frictiekosten.  
 
Wij adviseren u de frictiekosten tijdig concreet in beeld te brengen en waar nodig in de jaarrekening van 
2012 een voorziening te treffen voor deze kosten. 

3.5 Regionale Uitvoeringsdienst (RUD) 
Vanuit het Rijk is ingezet op de vorming van een Regionale Uitvoerings Dienst (RUD), waar milieutaken 
met betrekking tot handhaving, toezicht en vergunningverlening worden ondergebracht. Onder regie 
van de provincie is in 2009 de voorbereiding voor de gemeenschappelijke regeling RUD Groningen 
gestart. De definitieve besluitvorming hierover door de colleges van de deelnemers zal naar 
verwachting eind november 2012 plaatsvinden. De gemeente Groningen heeft in een eerder stadium 
besloten om te kiezen voor het zogenaamde “basispakket”. Dit houdt voor de gemeente Groningen in 
dat 5,4 fte aan taken overgaat naar de RUD. De RUD Groningen zal naar verwachting op 1 april 2013 
van start gaan.  
 
Wij adviseren tijdig de mogelijke frictiekosten in kaart te brengen en indien noodzakelijk hiervoor een 
voorziening te treffen in de jaarrekening 2012. 

3.6 O2G2 en doorbetalingsverplichting 
Met ingang van 1 januari 2010 is de werkmaatschappij openbaar onderwijs van de gemeente Groningen 
verzelfstandigd in Stichting “Openbaar Onderwijs Groep Groningen” (O2G2).  
Eind 2011 heeft een extern bureau een herbeoordeling uitgevoerd op de bruidsschatregeling met 
O2G2. Uit dit onderzoek is gebleken dat de bruidsschat € 4,6 miljoen hoger vastgesteld had kunnen 
worden dan in 2009 is gedaan. In het najaar 2011 is eveneens een tweede onderzoek uitgevoerd naar 
de vermogenspositie van O2G2 door de commissie Klaassen. In het rapport van deze commissie is, 
naast het advies om de bruidsschat te herzien, ook geadviseerd de vermogenspositie van O2G2 te 
versterken met een bedrag van € 6,8 miljoen. 
 
Op 22 februari 2012 heeft de gemeenteraad besloten akkoord te gaan met de voorstellen uit het 
rapport van commissie Klaassen. Dit leidt tot een verhoging van de bruidsschat van circa € 4,6 miljoen 
en een bijdrage in het eigen vermogen van circa € 6,8 miljoen. Deze bedragen zijn verwerkt in de 
begroting 2012 en worden deels gedekt uit de algemene reserve.  
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Op basis van de wet op het primair onderwijs geldt dat het openbaar en bijzonder onderwijs 
gelijkgesteld moeten worden en middelen die worden verstrekt aan het openbaar onderwijs ook moeten 
worden doorbetaald aan het bijzonder onderwijs (de zogenaamde doorbetalingsverplichting). 
 
Wij hebben begrepen dat in 2012 veelvuldig overleg heeft plaatsgevonden met het bijzondere onderwijs 
over de compensatie in het kader van de doorbetalingsverplichting. Op 31 oktober jl. heeft de raad 
besloten € 6,1 miljoen beschikbaar te stellen voor het bijzonder onderwijs onder finale kwijting. 
Daarnaast zijn een aantal aanvullende verplichtingen en (financiële) afspraken gemaakt met O2G2 die 
mogelijk effect kunnen hebben op de jaarrekening 2012 en/of 2013 (denk aan overdracht panden, 
aanvullende subsidies). Wij gaan graag tijdig met u in overleg over de wijze waarop voornoemde 
overeenkomsten moeten worden verwerkt in de jaarrekening 2012 en/of 2013. 
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4 Conform planning nog geen werkzaamheden uitgevoerd 
voor gronden en Meerstad 

Zowel in de jaarrekening 2010 als in de jaarrekening 2011 hebben een aantal forse afwaarderingen 
plaatsgevonden op de boekwaarden van gronden en risico’s op de garantie voor Meerstad. Door de 
aanhoudende recessie blijven ook in 2012 nog steeds risico’s bestaan in de waardering van de 
grondposities van gemeenten.  
 
Daarbij is de gemeente Groningen, met ingang van 2012, volledig (financieel) verantwoordelijk voor de 
grondexploitatie Meerstad.  
 
Ten tijde van onze interim-controle hebben wij nog geen werkzaamheden verricht met betrekking tot de 
grondexploitaties, omdat de herzieningen conform planning in het najaar plaatsvinden. Conform de 
notitie “Gemeenteraad aan het stuur” moeten grondexploitatieopzetten binnen vastgestelde termijnen 
worden herzien. De belangrijkste herzieningen staan gepland voor het einde van jaar. Het college heeft 
er bewust voor gekozen om de projecten voor woningbouw en bedrijventerreinen te clusteren en te 
analyseren, zodat de uitgangspunten projectoverstijgend en op programma worden bepaald.  
 
Wij hebben afgesproken om deze herzieningen te beoordelen zodra deze zijn vastgesteld door het 
college en voordat ze worden aangeboden aan de raad. Dit geeft het college en de raad vroegtijdig 
inzicht in ons oordeel over deze belangrijke posten in de jaarrekening. De verwachting is dat dit voor de 
gronden in het najaar van 2012 zal plaatsvinden en voor Meerstad begin 2013. Op dat moment zullen 
wij ook een follow-up geven aan onze bevindingen en aanbevelingen uit ons accountantsverslag bij de 
jaarrekening 2011. 
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5 Bedrijfsvoering 
5.1 Inleiding 
Evenals voorgaande jaren besteden wij vanuit onze natuurlijke adviesfunctie veel aandacht aan de vele 
ontwikkelingen en aspecten van de bedrijfsvoering.  

5.2 Risico’s vanwege veranderingen in de bedrijfsvoering 
Met de reorganisatie die volop in gang is en de voorbereiding van een Shared Service Center zit de 
organisatie midden in en groot aantal veranderingen.  
 
De theorie en ervaring van verandermanagement leert dat in een dergelijke periode het risico bestaat 
dat de bedrijfsvoering (tijdelijk/op onderdelen) kan terugvallen. Wij hebben dit in onderstaand figuur 
weergegeven:   
 
 

 
 
Uit bovenstaand figuur blijkt dat een kwaliteitsverbetering in bijvoorbeeld een bestaande organisatie, 
financieel systeem, interne controle, etc. na verloop van tijd niet echt meer mogelijk is. Om dan toch de 
kwaliteit weer te kunnen verbeteren is een belangrijke en soms ingrijpende verandering noodzakelijk. 
Maar een dergelijke verandering en kans op verbetering betekent vaak ook dat, gedurende een korte 
overgangsperiode, een risico op terugval ontstaat. Het is van belang te beseffen dat dit risico bestaat, 
hierop te anticiperen en indien noodzakelijk hiervoor tijdelijk aanvullende maatregelen te treffen. 
 
Desondanks is het soms onvermijdelijk dat op sommige onderdelen van de bedrijfsvoering sprake zal 
zijn van tijdelijke terugval. Op dit moment zien wij op een aantal gebieden in de bedrijfsvoering dat 
sprake is van stagnatie in de voortgang van deze projecten. Wij zullen dit in de komende paragrafen per 
onderwerp nader toelichten. 
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5.3 Ontwikkeling en positionering (concern-)control 
Door de organisatieontwikkelingen en de vorming van het SSC is het onvermijdelijk dat ook de 
controltaken binnen de gemeente Groningen worden herijkt. Ook de raad heeft moties aangenomen die 
oproepen tot versterking van sturing en control. In ons accountantsverslag hebben wij de volgende 
adviezen gegeven: 
 
“De huidige controlstructuur verandert. Naar onze mening is het daarom van belang zo spoedig 
mogelijk duidelijk te krijgen op welke wijze de control in de organisatie wordt vorm gegeven. Hierbij 
hebben wij de volgende opmerkingen: 
— Gezien de effecten van de recessie op de grondposities en het weerstandsvermogen en het grote 

aantal projecten is het cruciaal dat control (maar ook interne controle) stevig en voldoende 
onafhankelijk wordt verankerd in de organisatie. 

— De vele externe en interne ontwikkelingen vragen eveneens om een sterke concerncontrol. 
— In de nieuwe organisatie moet snel duidelijk worden welke taken, bevoegdheden en 

verantwoordelijkheden de vakdirecties, het SSC en concerncontrol hebben ten aanzien van de 
diverse aspecten van bedrijfsvoering en control. 

— Wij adviseren, mede vanwege de bevindingen ten aanzien van de personeelsadministratie, de 
fiscale en juridische control te concentreren.” 

 
De gemeente Groningen heeft zeer recent een discussienota met betrekking tot control opgesteld, dat  
als input moet dienen voor het uitvoeringsplan van de nieuwe concernstaf.  
In de discussienota wordt uitgebreid ingegaan op de organisatie, instrumenten, processen, rollen en 
gedrag van control in de nieuwe organisatie van de gemeente Groningen. 
 
Hoewel nog sprake is van een discussienota op ambtelijk niveau (wat nog met het college besproken 
moet worden), zien wij een aantal goede uitgangspunten: 
— de concerncontroller stuurt de controllers functioneel en hiërarchisch aan; 
— de concerncontroller heeft een onafhankelijke positie met een rechtstreekse lijn naar het college; 
— control wordt teruggebracht naar twee in plaats van drie lagen door rechtstreekse control vanuit 

concernstaf op de vakdirecties; 
— control gaat zich pro-actiever richten op de meest kritische processen en hierin meer focussen; 
— control wil een bijdrage leveren aan de ontwikkeling van instrumenten als informatievoorziening, 

risicomanagement en de planning & controlcyclus. 
 
Naar onze mening zijn de uitgangspunten van deze discussienota logisch, maar zal de werking sterk 
afhangen van de daadwerkelijke verdeling van taken tussen control en het SSC, de inhoudelijke keuze 
van de werkzaamheden door control en tenslotte de kwantitatieve, maar zeker ook de kwalitatieve 
bezetting van de controlafdeling. 
 
Wij willen ook op dit aspect wijzen op het risico van terugval, omdat de dienstenstructuur aan het 
verdwijnen is, de processen en informatievoorziening veranderen en de dienstcontrollers in deze 
veranderde omgeving tegelijk veel andere taken moeten oppakken.   
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5.4 Voortgang integraal risicomanagement en stresstest 
In voorgaande jaren hebben wij geconstateerd dat bij de gemeente Groningen nog geen sprake is van 
integraal risicomanagement. Risico’s werden op dienstniveau gesignaleerd en vervolgens gerapporteerd 
met behulp van de documenten in de planning & controlcyclus (begroting, Turap-diensten, 
voortgangsrapportages en jaarrekening). In 2011 is de Kadernota Weerstandsvermogen en 
Risicomanagement vastgesteld door de raad. Hierin is vastgelegd op welke wijze de gemeente 
Groningen kaders stelt ten aanzien van de wijze waarop het proces van risicomanagement wordt 
vormgegeven. Belangrijk uitgangspunt is dat diensten zelf verantwoordelijk zijn voor integraal risico-
management.  
 
In de praktijk wordt het risicomanagement door de diensten op eigen wijze ingevuld, omdat er nog geen 
specifieke kaders zijn ten aanzien van het proces van risicomanagement.  
 
In 2012 zijn slechts beperkt stappen gezet op het gebied van risicomanagement. Er is bij de grote 
projecten wel veel aandacht voor risico’s, maar in de reguliere organisatie stagneert de ontwikkeling 
van risicomanagement. Naar wij hebben begrepen is wel weer een Monte Carlo analyse uitgevoerd op 
grote projecten. Daarnaast participeert concerncontrol in een ontwikkelingsprogramma voor 
risicomanagement aan het Zijlstra-instituut. Dit programma zal circa twee jaar in beslag nemen. 
 
Hoewel bovenstaande acties in 2012 zijn ingezet, zijn wij van mening dat de verdere ontwikkeling van 
het integraal risicomanagement gemeentebreed op dit moment vertraagt, ook omdat nog geen 
rekening is gehouden met de ontwikkelingen in de organisatie en de oprichting van het SSC. 
 
Het afgelopen jaar heeft de gemeente Groningen wel een uitgebreide stresstest uitgevoerd en daardoor 
inzicht gekregen in de meerjarige financiële risico’s en flexibiliteit in het geval van een slecht weer 
scenario. Daarmee loopt de gemeente Groningen voorop in de ontwikkelingen rondom prospectief 
risicomanagement en de analyse van de financiële positie. Het Audit Committee heeft aangegeven het 
komend jaar een follow-up te willen geven aan deze stresstest. 

5.5 Wij anticiperen op een geconsolideerde jaarrekening uit DaFinci 
Uit onze controle van de jaarrekening 2011 bleek dat de concernjaarrekening nog werd opgesteld met 
behulp van spreadsheets met de dienstcijfers. Inmiddels hebben wij kunnen vaststellen dat de 
beginbalans geconsolideerd is opgenomen in DaFinci en dat de eerste stappen zijn gezet om met de 
zogenaamde “druk op de knop” de balans en exploitatie uit DaFinci te halen.  
 
In goed overleg met Concern Financiën en concernadministratie, zijn wij een project gestart om de 
jaarrekening 2012 centraal te gaan controleren, waarbij de geconsolideerde jaarrekening uit DaFinci 
het startpunt is (in plaats van dienstcijfers en daarna een consolidatie). Daarmee anticipeert de afdeling 
concernfinanciën al op de vorming van een SSC. DaFinci maakt dit mogelijk, ook al is nog geen sprake 
van één afdeling financiën in een SSC. Naar onze mening is dit een goede stap, waarmee de afdelingen 
financiën van de diensten alvast kunnen wennen aan de vorming van een SSC en een concernbrede 
aanpak van de jaarrekening.  
 
Voor de interim-controle heeft dit al tot gevolg gehad dat wij een beperkt aantal concernbrede 
processen (inkopen, betalingen, personeel, salarisverwerking en begrotingsbeheer) centraal 
gecontroleerd hebben en hiervoor niet meer bij de diensten zijn geweest. 
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Voor de jaarrekeningcontrole zijn wij, in overleg met concernfinanciën en conceradministratie, bezig om 
bovenstaande concernbrede aanpak verder vorm te geven en af te stemmen met de diensten en 
vakdirecties. Dit betekent dat het opstellen van de jaarrekening op onderdelen centraal aangestuurd 
gaat worden, de planning moet worden aangepast, de informatie centraal moet worden verzameld en 
getoetst, etc. 
 
Naar aanleiding van dit project hebben ook wij de ambitie om onze controleaanpak te vernieuwen en 
stellen wij voor de komende jaren frequenter en eerder onze werkzaamheden uit te voeren. Deze 
vernieuwde aanpak betekent dat wij bijvoorbeeld, in plaats van twee keer, vier keer per jaar bij de 
gemeente Groningen langskomen en al eerder de relevante onderdelen van onze werkzaamheden gaan 
uitvoeren. Dit geeft zowel voor de gemeente als voor ons een betere spreiding van de werkzaamheden.  
Op die vier moment voeren wij de volgende werkzaamheden uit: 
 

Periode Werkzaamheden Communicatie 
1 juli/augustus Beoordeling kwaliteit bedrijfsvoering 

(opzet) 
Managementletter 

2  december/januari Toetsen interne controle (werking) 
3  januari/februari Controle risicovolle posten + Sisa Early warning (optioneel) 
4 maart/april Afronding controle jaarrekening Accountantsverslag en 

controleverklaring 
 
Wij zien dit jaar, waarin de controle van de jaarrekening 2012 wordt uitgevoerd, als een overgangsjaar. 
Door onze werkzaamheden met betrekking tot de gronden, Meerstad en een aantal andere 
balansposten eerder uit te voeren en ons voornemen om de Sisa-controles eerder te plannen zetten wij 
ook in dit jaar alvast de eerste stappen. 

5.6 Begrotingsbeheer en tussentijdse cijfers 
5.6.1 Kwartaalafsluitingen 
Door de gemeente Groningen wordt per kwartaal de administratie afgesloten. De diensten moeten 
hiervoor diverse werkzaamheden verrichten, waaronder het: 
— bijwerken van alle facturen; 
— boeken van overlopende posten; 
— boeken van investeringen en afschrijvingen; 
— doorboeken van uren en kostenplaatsen; 
— opstellen van balans en exploitatieoverzicht; 
— samenstellen van dossier met onderbouwingen; 
 
Deze procedures moeten ertoe leiden dat het resultaat dat tussentijds wordt gemeld betrouwbaar is. 

5.6.2 Voortgangsrapportages 
Naast de kwartaalafsluitingen worden jaarlijks drie voortgangsrapportages opgesteld. Op basis van de 
Turaps per dienst wordt een geconsolideerde voortgangsrapportage opgesteld die wordt vertrekt aan 
de raad. De Turaps per dienst bevatten de voortgang van de kosten en opbrengsten met daarbij een 
inschatting van het resultaat dat jaar (afwijking ten opzichte van de begroting).  
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Voor het maken van deze inschattingen is het van belang dat alle kosten en opbrengsten tijdig zijn 
verwerkt in de administratie. De kwartaalafsluitingen moeten dit waarborgen. Een goede 
kwartaalafsluiting is daarom een noodzakelijke voorwaarde voor het maken van een goede 
voortgangsrapportage en resultaatprognose. 

5.6.3 Controle kwartaalafsluiting 
Een aantal jaren geleden is gebleken dat het rekeningresultaat fors afweek van het resultaat dat was 
voorspeld in de voortgangsrapportages. Om die reden zijn aanvullende maatregelen getroffen, die met 
name bestaan uit een controle door concernfinanciën op de kwaliteit van de kwartaalafsluitingen door 
diensten. Op deze wijze is geprobeerd om de voorspelbaarheid van het resultaat te verbeteren en mee- 
en tegenvallers eerder te rapporteren. 
 
De kwartaalafsluiting wordt onder regie van de concernadministratie uitgevoerd. Concern Financiën 
heeft dit jaar geen controle gedaan op de kwartaalafsluiting van het tweede kwartaal, maar heeft 
gesteund op de uitgevoerde controles door de decentrale control- en ic-afdelingen. Concern Financiën is 
voor het derde kwartaal wel voornemens de controle uit te voeren. 
Met ingang van Turap III is tevens door het GMT besloten om de betrokkenheid van vakdirecteuren van 
de diensten te vergroten door deze voor de Turap en de daarin opgenomen resultaten te laten tekenen. 

5.7 Voortgangsrapportage II 2012 
Uit de tweede voortgangsrapportage blijkt dat de gemeente Groningen een resultaat van € 1,8 miljoen 
verwacht voor het jaar 2012. Dit resultaat is fors lager dan het behaalde resultaat bij de jaarrekeningen 
2011 en 2010. 
 
Het resultaat kan als volgt weergegeven worden: 
 
(in duizenden euro’s) 
 
Algemene uitkering Rijk 5.000 
Uitvoering wet Buig 3.000 
Doorbetaling bijzonder onderwijs -6.100 
Parkeren  -1.200 
Afvalinzameling  2.000 
Bedrijfsvoeringkosten  -1.300 
Overige  400 
   

   1.800 
   

 
Er zijn echter nog een aantal risicogebieden benoemd in de VGR welke nu nog niet zijn verwerkt in de 
prognoses, bijvoorbeeld de gevolgen van de uitspraak van de Damsterdiepgarage (mogelijk negatief 
effect van € 4, 2 miljoen).  
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De afgelopen jaren hebben wij (deels samen met Concern Financiën) een gedetailleerde controle 
uitgevoerd op de onderbouwing bij de prognoses en de bijbehorende dossiers. Door de vele 
ontwikkelingen staan deze controles en de vastlegging ervan onder druk met mogelijke risico’s voor de 
voorspelbaarheid van de resultaten. 
 
Bij de jaarrekening 2011 zagen wij dat de voorspelbaarheid van het jaarrekeningresultaat was 
afgenomen in vergelijking met voorgaande jaren, maar nog wel binnen de bandbreedte van 3% is 
gebleven. Wij zijn van mening dat, als gevolg van de vele ontwikkelingen in de organisatie, nog steeds 
sprake is van een onzekerheid met betrekking tot de voorspelbaarheid van het resultaat volgens de 
tweede voortgangsrapportage. Naar onze inschatting is er een verhoogd risico op terugval in de 
voorspelbaarheid van de resultaten. 
 
Wij adviseren het college maatregelen te treffen om het risico op terugval in de voorspelbaarheid van de 
tussentijdse cijfers te verlagen door een uitgebreide beoordeling van de prognoses. Naar wij hebben 
begrepen zal een uitgebreidere interne controle plaatsvinden op de derde kwartaalafsluiting en de 
derde voortgangsrapportage. 
 
Ten slotte adviseren wij de gemeente Groningen de komende periode (opnieuw) te overwegen wat de 
meest optimale frequentie van rapporteren is, rekening houdend met de ontwikkelingen rondom 
DaFinci, de vorming van het Shared Service Center, de kwaliteit van de voorspelbaarheid van de 
resultaten en de kosten en baten van de huidige vorm van rapporteren. Wij zien een landelijke tendens 
om naast een tijdige en frequente monitoring van beleid en financiën met compacte maand- en 
kwartaalrapportages de bestuurlijke voortgangsrapportage te beperken tot een uitgebreide 
halfjaarrapportage, aangevuld met uitzonderingsrapportages gedurende het jaar indien daartoe 
aanleiding is.  

5.8 Voorspellend vermogen van SoZaWe  
Het voorspellend vermogen van de dienst SoZaWe is al een aantal jaren onderwerp van aandacht. In het 
verleden gepresenteerde afwijkingen ten opzichte van de begroting hebben ertoe geleid dat diverse 
onderzoeken zijn gedaan naar het prognosticerende vermogen van de dienst. Voorbeelden hiervan zijn 
onze toets op de tussentijdse cijfers, een specifiek onderzoek door concern en ten tijde van de interim-
controle werd het meest recente onderzoek van de rekenkamercommissie op dit onderwerp afgerond. 
Wij hebben op dit moment nog geen kennis kunnen nemen van de uitkomsten van dit onderzoek.  
 
Ten aanzien van het participatiebudget is geconstateerd dat in 2012 een fors tekort is ontstaan ten 
opzichte van de begroting. Bij de eerste Turap bedroeg het tekort circa € 3 miljoen. Uit gesprekken met 
de organisatie is gebleken dat dit tekort heeft kunnen ontstaan doordat de aangegane verplichtingen 
voor reeds ingekochte trajecten en afgesloten contracten voor gesubsidieerde banen onvoldoende in 
beeld is. Hierover hebben wij ook in voorgaande jaren gerapporteerd. SoZaWe is daarom een onderzoek 
gestart naar de mate waarin de aangegane verplichtingen inzichtelijker kunnen worden vastgelegd.  
Dit onderzoek zal op korte termijn worden afgerond.  

5.9 Voortgang bezuinigingspakket € 45,1 miljoen 
In juni 2010 bent u als raad door het college geïnformeerd over een bezuinigingspakket van 
€ 42,6 miljoen. Inmiddels is dit pakket bijgesteld naar een bedrag van € 45,1 miljoen. Een groot deel 
van deze bezuinigingen moet gerealiseerd worden op de interne organisatie. 



 

Pagina 19 

  

Er is afgesproken dat de raad vier maal per jaar geïnformeerd wordt over de voortgang van de 
bezuinigingen. 
 
Ten tijde van onze interim-controle was de zesde voortgangsrapportage bezuinigingen beschikbaar. 
Daaruit blijkt dat er op diverse gebieden sprake is van vertraging in de realisatie van bezuinigingen, met 
name bij externe inhuur en de organisatieontwikkeling.  
 
Daarbij constateren wij dat diverse bezuinigingsmaatregelen worden ingevuld door incidentele middelen 
of door de zogenaamde nieuw beleidsgelden. De vraag daarbij is of dan sprake is van een bezuiniging 
zoals afgesproken met de raad en wat de gevolgen hiervan zijn voor het nieuwe beleid in het 
meerjarenbeeld. De taakstelling over 2012 is voor 55% structureel ingevuld, 28% is incidenteel gedekt 
en 17% is nog niet ingevuld. 
 
In september is daarom besloten om een extra bezuinigingstaakstelling over de diensten om te slaan, 
om de achterstanden in de realisatie in te lopen. Dit betekent dat in 2012 een extra bezuiniging van 
€ 1,4 miljoen bij de diensten vandaan moet komen. 

5.10 Uniformering AO/IC 
In 2012 is als onderdeel van het PIJOFACH-traject een plan van aanpak opgesteld voor de verdere 
uniformering van de AO/IC. Hiervoor zijn gesprekken gevoerd met AO/IC-medewerkers van de diensten. 
In het plan is aanzet gegeven voor de gewenste organisatie, rol en taken van een centrale  
“AO/IC-afdeling”. Daarnaast is de gemeente bezig met de  selectie van een nieuwe IC- applicatie.  
Afgezien van deze voorbereidingen voor het SSC, zijn gedurende 2012 verder geen wijzigingen in de 
opzet en uitvoering van de AO/IC-functies. Interne controles worden nog steeds per dienst uitgevoerd 
onder aansturing van de dienstcontrollers. Hoewel wij bij diverse diensten hebben geconstateerd dat 
achterstanden bestaan in de uitvoering van de geplande werkzaamheden (gedeeltelijke terugval), 
schatten wij vooralsnog in dat dit geen direct risico zal opleveren voor de getrouwheid en 
rechtmatigheid van de jaarrekening 2012. 
 
De afgelopen jaren hebben wij u geadviseerd om een risicoanalyse uit te voeren op het proces van 
inkomensvoorzieningen en op basis van de uitkomsten de interne controle opnieuw in te richten. Ook 
omdat uit dit proces steeds opnieuw rechtmatigheidsfouten bleken.  
 
De uitwerking hiervan heeft nu een plaats gekregen in het plan van aanpak “Centraliseren en 
professionaliseren AO/IC-organisatie”. In het plan van aanpak is het voorstel gedaan om hiervoor te 
starten met SoZaWe, omdat het controleproces van SoZaWe opnieuw moet worden ingericht. Wij zijn 
van mening dat het uitvoeren van een gedegen risicoanalyse op de processen en een systeemgerichte 
controle hierbij een belangrijke factor is en adviseren u om hier op korte termijn mee te starten.  

5.11 Doorontwikkeling bestuurlijke informatievoorziening 
De bestuurlijke informatievoorziening heeft in 2012 geen prioriteit gekregen, is dus niet gewijzigd en 
verloopt nog steeds via de diensten. In 2012 is daarmee weinig vooruitgang geboekt.  
 
Wel is recent een BIV-project opgestart om te onderzoeken in hoeverre en op welke wijze concernbrede 
managementinformatie kan worden gegeneerd uit DaFinci, zonder dat hiervoor een uitvraag bij de 
diensten noodzakelijk is. Dit project is nog te prematuur om al te kunnen beoordelen. 
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5.12 In control statement  
Bij de jaarrekening 2011 is voor het eerst een “in control statement” afgegeven door het college van 
Burgermeester en Wethouders. Een “in control statement” impliceert een verklaring, dat de hoogste 
leiding van de organisatie (in dit geval het college) “in control” is. 
 
Het college heeft gekozen voor een groeimodel, waarbij in 2011 nog over een beperkt aantal onder-
werpen wordt gerapporteerd. Deze onderwerpen hebben betrekking op: 
— het financieel in control zijn, wat wordt gemeten aan de afwijking van het rekeningresultaat ten 

opzichte van de actuele begroting; 
— de mate waarop invulling wordt gegeven aan risicomanagement en de hoogte van het 

weerstandsvermogen; 
— de AO/IC en de uitkomsten van de interne en externe controle bij de jaarrekening. 
 
Zoals blijkt uit de verklaring is het voornemen de set met normen en de te beoordelen processen het 
komende jaar uit te breiden. 
 
In 2012 vindt voorbereiding plaats om de in control statement uit te breiden. Concrete plannen zijn er 
echter nog niet. Ons advies bij de jaarrekening 2011 blijft daarmee van kracht en dat is om een vervolg 
te geven aan de ontwikkeling van het in control statement en hiervoor een plan van aanpak op te 
stellen. Daarbij is het van belang aan te geven op welke wijze invulling zal worden gegeven aan het 
groeimodel en het normenkader. 
  



 

Pagina 21 

  

6 Aandachtspunten van de raad 
Door de raad en de leden van het audit commissie is besloten geen extra aandachtspunten mee te 
geven voor de controle van de jaarrekening 2012, naast de onderwerpen waar wij regulier al extra 
aandacht aan besteden (Meerstad, grondexploitaties en DaFinci). 
 
Deze onderwerpen zullen we deels in de managementletter al behandelen en zullen anders 
vanzelfsprekend terugkomen in ons rapport van bevindingen bij de jaarrekening 2012. 
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7 Uitkomsten van onze interim-controle 
7.1 DaFinci 
In juni 2011 is het nieuwe financiële systeem DaFinci geïmplementeerd. In onze managementletter van 
2011 hadden wij een groot aantal bevindingen opgenomen met betrekking tot dit nieuwe systeem, 
waaronder: 
— aanzienlijke risico’s met betrekking tot de functiescheiding in het systeem; 
— onvoldoende zicht op de werking van koppelingen; 
— ontbreken van belangrijke rapportages; 
— ontbreken van procedure voor intern verrekenen; 
— onvoldoende kwaliteit van de beheerprocedures. 
 
Voorafgaand aan de jaarrekeningcontrole 2011 zijn aanvullende werkzaamheden verricht om tot een 
goedkeurende verklaring te kunnen komen bij de jaarrekening 2011. 
 
In 2012 zijn wederom een aantal stappen gezet ter verbetering van de beheersing en werking van het 
systeem. Een groot aantal bevindingen is daarmee in 2012 structureel opgelost: 
— er zijn beheerprocedures opgesteld en geïmplementeerd die waarborgen dat wijzigingen beheerst 

worden doorgevoerd; 
— er zijn beheerprocedures opgesteld en geïmplementeerd die waarborgen dat de 

functiescheidingen in het systeem juist zijn; 
— er zijn procedures geïmplementeerd ten aanzien van het beheer van crediteurenstamgegevens; 
— er zijn procedures geïmplementeerd ten aanzien van wijzigingen in de autorisaties van inkopen en 

bestellingen; 
— de procedure voor intern verrekenen is geïmplementeerd en werkt naar behoren; 
— er is een concernadministratie opgezet onder verantwoordelijkheid van concernfinanciën, die 

moet waarborgen dat het systeem de juiste informatie bevat; 
— er wordt centraal gewerkt aan het verbeteren van de rapportagemogelijkheden, maar de 

gewenste standaard rapportages zijn inmiddels beschikbaar. 
 
In het kader van onze interim-controle hebben wij uitgebreid de werking van de bovengenoemde 
procedures vastgesteld en kunnen wij concluderen dat deze effectief zijn. Uiteraard moeten wij onze 
controles over het tweede halfjaar van 2012 nog uitvoeren.  
 
Bovenstaande houdt in dat de bevindingen uit 2011 zijn afgewikkeld en dat nu gewerkt wordt aan het 
verder optimaliseren van het pakket. De belangrijkste daarbij zijn het verder uitwerken van de 
rapportagemogelijkheden en het werken vanuit de geconsolideerde cijfers in plaats van dienstcijfers. 
 
Naar aanleiding van onze werkzaamheden hebben wij nog wel een aantal aanbevelingen ten aanzien van 
DaFinci: 
— De inrichting van de autorisaties voor het goedkeuren van bestellingen en facturen (FIO-routes en 

inkooproutes) is voor elke dienst nog anders. Dat betekent dat elke dienst nog een eigen 
budgethoudersregeling heeft, met daarin opgenomen eigen grensbedragen voor goedkeuring. Wij 
adviseren de gemeente te onderzoeken in hoeverre deze inrichting geüniformeerd zou (moeten) 
kunnen worden. 
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— Daarnaast hebben wij geconstateerd dat elke dienst werkt met een andersoortige 
budgethouderslijst (de zogenaamde BHBB-lijsten). Ook hebben wij geconstateerd dat deze lijsten 
niet altijd up-to-date zijn en de laatste mutaties niet tijdig worden verwerkt. Controle op de juiste 
inrichting van DaFicni wordt daarmee bemoeilijkt. Wij adviseren u om gemeentebreed een 
standaard op te stellen voor de BHBB-lijsten en een procedure op te stellen die waarborgt dat 
deze lijsten up-to-date worden gehouden. 

— Bij het invoeren van bestellingen is het mogelijk om binnen DaFinci een inkoopcoördinator te 
raadplegen om zo de rechtmatigheid van de inkopen te waarborgen. Op dit moment is deze 
functionaliteit optioneel voor de diensten en wordt er ook niet door alle diensten gebruik van 
gemaakt. Ook hiervan adviseren wij om te beoordelen of deze stap in het proces geüniformeerd 
kan worden. Indien structureel gebruik wordt gemaakt van een inkoopcoördinator is het wellicht 
mogelijk om de controle op de aanbestedingen efficiënter uit te voeren (omvang deelwaarneming 
naar beneden). 

— Wij hebben geconstateerd dat sprake is van een centraal contractenregister binnen DaFinci. Deze 
wordt echter nog niet structureel door alle diensten gebruikt. Wij adviseren u te onderzoeken in 
hoeverre het mogelijk is om dit contractenregister gemeentebreed te hanteren. 

— Wij hebben vastgesteld dat er geen wachtwoordrestricties zijn voor gebruikers van DaFinci. Dat 
betekent dat een wachtwoord niet hoeft te voldoen aan bepaalde omvang- of vormvereisten. Wij 
adviseren de gemeente om wachtwoordrestricties in te voeren voor DaFinci. 

— Voor het wijzigen van bevoegdheden in het systeem is een standaard formulier ontwikkeld. Dit 
formulier moet ondertekend worden door een bevoegd persoon van de dienst voordat deze wordt 
aangeleverd bij applicatiebeheer. Wij hebben geconstateerd dat niet van alle diensten een 
(actueel) overzicht aanwezig is van bevoegde medewerkers. Wij adviseren u om deze overzichten 
periodiek te actualiseren en ervoor zorg te dragen dat alle diensten een dergelijk overzicht 
beschikbaar stellen. 

 
Wat ons betreft zijn bovenstaande aanbevelingen met name gericht op een verdere uniformering en 
verbetering en raakt dit niet direct meer onze controlewerkzaamheden in het kader van de 
jaarrekening. 
 
Terugkijkend constateren wij dat in 2011 sprake is geweest van een duidelijke terugval als gevolg van 
de invoering van DaFinci, maar dat inmiddels de weg naar boven weer lijkt ingeslagen. Wij zullen 
daarom naar verwachting de komende jaren niet meer zo uitgebreid over DaFinci rapporteren. 

7.2 Overzicht kwaliteit significante processen  
Om u een inzicht te verschaffen in de kwaliteit van de administratieve organisatie van de gemeente 
Groningen hebben wij de belangrijkste (significante) processen van de gemeente Groningen aan de hand 
van een aantal criteria beoordeeld. Hierbij hebben wij de volgende criteria gehanteerd: 
— Is het proces beschreven? 
— Is de opzet van het proces toereikend? 
— Werkt het proces ook daadwerkelijk conform de beschreven opzet? 
— Is het proces onderdeel van (tweedelijns) interne controle? 
— Is de interne controle voldoende met betrekking tot getrouwheid en rechtmatigheid? 
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— Is de managementinformatie uit het proces betrouwbaar en toereikend? 
— Zijn voldoende beheersmaatregelen genomen in de applicaties waarvan het proces 

gebruikmaakt? 
— Hebben wij vanuit de externe controle bevindingen rondom dit proces? 
— Is de juridische control beoordeeld en getoetst? 
— Is het proces beoordeeld op doelmatigheid? 
 
De beoordeling van de significante processen heeft geresulteerd in de volgende tabel: 
 

Processen: Onvoldoende Voldoende Uitstekend
Inkoop

Betalingsverkeer

Personeel en salarissen

Begrotingsbeheer

Treasury

Belastingen

WVG/WMO

Uitvoering WSW

Afvalinzameling

Subsidies

Grondexploitatie

Parkeerbedrijf

Verstrekken uitkeringen

Totaaloverzicht significante processen

 
 
De bovenstaande tabel heeft als doel in één oogopslag inzicht te geven in ons oordeel over de mate van 
beheersing van de (voor onze controle) significante processen. De inschatting geeft op hoofdlijnen weer 
wat ons beeld is van de processen. De bovenstaande processen zijn in overeenstemming met onze 
aanpak en de afspraken in het dienstverleningsplan. 
 
Uit de tabel blijkt dat, met uitzondering van het proces personeel en salarissen, alle significante 
processen een voldoende tot goed scoren. Wij wijzen erop dat de tabel een indicatief beeld geeft over 
hoe wij de kwaliteit van de beheersorganisatie op procesniveau inschatten en dat dit niet in een exact 
getal kan worden uitgedrukt. 
 
In 2012 hebben wij het personeelsproces minder goed beoordeeld dan in voorgaande jaren. Bij de 
toetsing van de werking van de interne controle in dit proces hebben wij voor het derde opeenvolgende 
jaar bevindingen geconstateerd omtrent de rechtmatigheid van de salariskosten. In vervolg op onze 
rapportage bij de jaarrekening 2011 heeft de organisatie actie ondernomen om de rechtmatigheid van 
de personeels- en salarisverwerking te verbeteren. 
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Van de bevindingen die wij hebben geconstateerd tijdens onze interim-controle dateren meer dan de 
helft van de bevindingen uit de periode voordat de extra acties waren uitgezet. Voor de overige punten 
zal met dienstcontrollers en de hoofden P&O worden gesproken om ook deze fouten in de nabije 
toekomst te voorkomen. 
In de brieven aan de diensten en de bijlage bij deze concernmanagementletter staan onze bevindingen 
met betrekking tot de inrichting en uitvoering van bovenstaande processen. De aard en omvang van 
onze bevindingen zijn mede aanleiding geweest om een aantal processen hoger of lager in te schatten in 
bovenstaande tabel. 

7.3 Voortgang internecontrolewerkzaamheden 
Tijdens onze interim-controle voeren wij een review uit op de werkzaamheden van de 
internecontroleafdelingen van de diensten. Daarbij hebben wij dit jaar geconstateerd dat sprake is van 
meer bevindingen ten aanzien van de kwaliteit van processen en dat tevens sprake is van stagnatie in 
de uitvoer van werkzaamheden. Wij hebben de voortgang weergegeven in onderstaand schema: 
 

Q1 Q2 Tussentijdse bevindingen
Inkopen
Aanbesteden
Betalingen
Begrotingsbeheer
Belastingen
WMO
WSW
Uitkeringen
Parkeren
Gronden
Personeelskosten
Treasury
Afvalinzameling
Subsidies  

 
Ten opzichte van voorgaand jaar hebben wij meer bevindingen bij de processen WMO, belastingen, 
Treasury en subsidies. Voorgaand jaar hadden wij ook al bevindingen ten aanzien van de WSW, 
uitkeringen, aanbestedingen en personeelskosten. 
 
Hoewel wij van mening zijn dat deze bevindingen en de achterstanden in de uitvoering niet direct een 
risico opleveren voor de jaarrekening 2012, zijn wij wel van mening dat sprake is van een terugval op 
dit gebied. 

7.4 Vooralsnog € 0,5 miljoen aan onrechtmatigheden 
Naar aanleiding van de interne controle en onze interim-controle bedraagt het totaal van de 
geconstateerde onrechtmatigheden over het eerste halfjaar 2012 vooralsnog afgerond € 0,5 miljoen en 
zijn de (voorlopige) onzekerheden nog nihil (interim 2011: € 1,3 miljoen onrechtmatigheden en 
€ 0,5 miljoen onzekerheden).  
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Daarbij moeten wel twee kanttekening worden gemaakt: 
— De omvang van de onrechtmatigheden inzake personeelskosten is nog niet meegewogen in de 

tussenstand van € 0,5 miljoen. Deze onrechtmatigheden liggen in lijn met de bevindingen uit 
2011 en betreffen dan ook voornamelijk doorwerkfouten. Mogelijk kunnen een deel van deze 
fouten nog in 2012 worden opgelost. Bij de jaarrekeningcontrole zal het totaalbedrag aan 
onrechtmatigheden worden bepaald. 

— Er zijn een aantal bevindingen geconstateerd bij de Wet Buig en het Participatiebudget. Deze 
bevindingen moeten aan het einde van het jaar nog geëxtrapoleerd worden om het totaalbedrag 
aan fouten en onzekerheden vast te kunnen stellen. 

 
Daarnaast zijn wel een groot aantal formele rechtmatigheidfouten geconstateerd die niet meewegen in 
ons oordeel, maar wel gemeld moeten worden in ons rapport van bevindingen: 
— onjuiste verwijzingen in beschikkingen naar de Algemene Subsidieverordening; 
— facturen en inkooporders zijn geautoriseerd door onbevoegde persoon; 
— ondertekening arbeidscontract door onbevoegde persoon; 
— geen gebruikmaken van standaard vaststellingsovereenkomst bij beëindiging dienstverband; 
— niet opvragen van verklaring omtrent gedrag bij indiensttreding; 
— overschrijden van termijnen voor aanvragen en afhandelen van subsidies; 
— tijdelijke overschrijding van de mismatchlimiet. 
 
De goedkeuringstolerantie bedraagt 1% voor onrechtmatigheden (ongeveer € 8,6 miljoen) en 3% voor 
onzekerheden (ongeveer € 25,8 miljoen). De rapporteringstolerantie is vastgesteld op € 500.000. Dit 
betekent dat de tot dusver geconstateerde bevindingen over 2012 vooralsnog ruimschoots binnen de 
toleranties blijven (onder voorbehoud dat nog niet alle toetsingswerkzaamheden zijn uitgevoerd). 

7.5 Aantal bevindingen op dienstniveau geven wisselend beeld 
Wij constateren dat er in 2012 minder bevindingen zijn dan in voorgaande jaren. Daarbij moet wel 
vermeld worden dat er in 2012 een verschuiving heeft plaatsgevonden in onze controleaanpak, 
waardoor een aantal processen vanuit concern is benaderd en niet meer via de diensten. Ook hebben 
wij in 2012 de bevindingen omtrent DaFinci bij de diensten laten vervallen, waardoor er minder 
bevindingen zijn dan in 2011. 
Met bovenstaande in acht genomen zien wij toch bij een aantal diensten meer bevindingen dan 
voorgaand jaar (HVD, DIA, OCSW).  

Tabel met dienstbevindingen 
In onderstaande tabel volgt een overzicht van de bevindingen per dienst, conform de rapportages 
richting de diensten: 
 
 BSD DIA Iederz HVD MD OCSW RO/EZ SZW Totaal 
Interim-controle voorgaande jaren 1 6 6 7 2 4 9 7 42 
Afgewikkeld in 2012 (-/-) 1 3 3 5 1 1 2 0 16 
Samengevoegd/vervallen (-/-) 0 1 1 1 1 1 1 1 7 
Nieuwe bevindingen (+) 1 6 1 1 1 2 2 2 16 
Totaal bevindingen 2012 1 8 3 2 1 4 8 8 35 

 
  



 

Pagina 27 

  

Uit deze tabel blijkt dat wij in totaal 35 bevindingen hebben naar aanleiding van de uitgevoerde interim-
controles bij de diensten. Deze bevindingen hebben veelal betrekking op de bedrijfsvoering en de door 
ons beoordeelde significante processen. 

7.6 Overzicht van de weging van de dienstbevindingen 
Wij hebben een “weging” meegegeven aan onze bevindingen. Met deze weging geven wij enerzijds een 
inschatting van de omvang van het geconstateerde risico en anderzijds een inschatting van de kans dat 
het risico zich voordoet. Het doel hiervan is dat wij door middel van één enkel figuur u inzicht willen 
geven in het belang van onze bevindingen en aanbevelingen. 
 
In de navolgende tabel hebben wij een overzicht opgenomen van onze bevindingen. 
 

nummer bevinding conform bijlage

Omvang van het risico

1.2
1.10 1.11

hoog 

1.3 1.8
gemiddeld 1.4 1.5 1.13

1.6 1.14 1.12
1.7 1.15

1.17 1.16

1.9
1.1

laag

klein gemiddeld groot

Kans op voordoen van het risico  
 
In totaal hebben wij 35 bevindingen in onze tabellen bij de dienstrapportages opgenomen, in 2012 zijn 
daarnaast nog eens 23 bevindingen afgewikkeld of vervallen. Omwille van het overzicht hebben wij niet 
alle bevindingen in bovenstaande tabel opgenomen.  
 
De in bovenstaande tabel opgenomen bevindingen betreffen de bevindingen waarvan in de 
dienstrapportages is aangegeven dat deze op concernniveau gerapporteerd moeten worden. Dit zijn 
veelal de belangrijkste dienstbevindingen of dienstoverstijgende bevindingen. 
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Op basis van bovenstaande tabel kan geconcludeerd worden dat de belangrijkste onderwerpen uit de 
dienstrapportages de volgende zijn (de bevinding met een hogere kans en grotere omvang van het 
risico): 
— de risico’s in grondexploitaties en Meerstad als gevolg van de recessie en de vastgoedcrisis; 
— de managementinformatie omtrent het verloop van projecten; 
— de bevindingen omtrent de rechtmatigheid van de personeelskosten. 
 
De 17 bevindingen zijn tevens volledig weergegeven in de tabellen in de bijlage bij deze brief. 

7.7 Algemene ICT-ontwikkelingen 
Momenteel zien wij de volgende belangrijke ontwikkelingen op het gebied van digitalisering waarvoor wij 
uw aandacht vragen: 
— Het Nieuwe Werken 
— Informatiebeveiliging 
— Beveiliging van de met DigiD ontsloten kanalen 
— Implementatie van digitale dienstverlening 
— Verplicht over op XBRL 

7.7.1 Het nieuwe werken 
Binnen de gemeente wordt momenteel de locatie aan de Kreupelstraat ingericht ten behoeve van  
“het nieuwe werken”. Het nieuwe werken is een visie waarbij recente ontwikkelingen in de 
informatietechnologie de aanjager zijn voor een betere inrichting en bestuur van het kenniswerk. Het 
gaat binnen de gemeente om vernieuwing van de fysieke werkplek(ken), waarbij middels zogenaamde 
flexplekken en nieuw ingerichte werkstations een volledig nieuwe werkplek wordt geboden. Ook gaat 
het om een verandering in de organisatiestructuur en -cultuur, de managementstijl en niet te vergeten 
de mentaliteit van de kenniswerker en zijn manager. Als onderdeel van de nieuwe werkplek wordt met 
de implementatie eveneens het Bring Your Own Device-principe (BYOD) technisch beschikbaar gesteld. 
De uitrol van de volledige nieuwe werkplek wordt, nadat de locatie Kreupelstraat is heringericht, verder 
binnen de diensten uitgerold in 2013. 
 
Het Nieuwe Werken is een uitdaging waar op dit moment in tijden van bezuinigingen en verbetering van 
de dienstverlening vele organisaties voor staan. Los van de organisatorische problematiek speelt hier 
het beheersvraagstuk, maar ook het beveiligingsvraagstuk. Op welke manier worden gegevens vanuit 
de gemeente ontsloten, waar worden ze vervolgens opgeslagen en welke grip heeft u als organisatie 
nog op deze gegevens? In de praktijk zien wij dat het gebruik van bijvoorbeeld “eigen” zogenaamde 
“unmanaged” tablet pc’s de inrichting van adequate beveiliging op dit gebied vooruit is gesneld en 
organisaties noodzaakt tot het treffen van de juiste beveiligingsmaatregelen. 
 
Wij hebben begrepen dat de gemeente Groningen zich bewust is van de risico’s die gepaard gaan met de 
ontwikkelingen rondom het Nieuwe Werken en dat zij ervoor kiest eerst de basis op orde te hebben 
alvorens bijvoorbeeld het BYOD-principe gemeentebreed beschikbaar te stellen. Dat is ook één van de 
redenen waarom bij één dienst wordt gestart met de uitrol van de nieuwe werkplekken. Wij zullen de 
ontwikkelingen op dit vlak blijven volgen. 
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7.7.2 Informatiebeveiliging 
Een belangrijk onderdeel van informatiebeveiliging is het vaststellen van noodzakelijke maatregelen die 
getroffen dienen te worden om beveiligingsrisico’s ten aanzien van informatie in voldoende mate te 
mitigeren.  
 
In onze managementletter van 2011 hebben wij uw aandacht gevraagd voor het uitvoeren van een 
classificatie van gegevens/informatie binnen uw organisatie. Deze classificatie kan vervolgens als 
uitgangspunt gehanteerd worden voor het gemeentebreed treffen van maatregelen voor een optimale 
beveiliging van informatie. 
 
Wij hebben begrepen dat op dit moment het beleid voor informatieclassificatie is vastgesteld binnen 
zowel het GMT als het college. Het beleid zal de komende tijd geïmplementeerd gaan worden waarbij als 
eerste het informatiebeveiligingsbeleid, opgesteld in 2007, wordt beoordeeld op actualiteit en verder 
zal worden uitgebreid. Dit betekent dat eerst zal worden vastgesteld of het beleid nog de juiste 
maatregelen uit de ISO27002 (Code voor Informatiebeveiliging) bevat. Daarnaast zal specifiek ten 
aanzien van de onderwerpen Gemeentelijke Basis Administratie (GBA), de SUWI-keten en de  
Wet op Bescherming van Persoonsgegevens (WBP) worden beoordeeld in hoeverre aanvullende 
maatregelen nodig zijn en zullen deze worden toegevoegd aan het stelsel van maatregelen.  
 
De classificatie van informatie in systemen/applicaties heeft in 2012 plaatsgevonden. De volgende stap 
is het, aan de hand van het geactualiseerde informatiebeveiligingsbeleid, in kaart brengen van de 
benodigde beveiligingsmaatregelen per systeem/applicatie. Daarna zal een toets plaatsvinden of de 
getroffen maatregelen per systeem/applicatie conform de benodigde maatregelen zijn.  
Afwijkingen hierin zullen vervolgens deel uitmaken van het verbeterplan, waarvan de gemeente 
voornemens is deze procesmatig te gaan uitvoeren. 
 
Wij zien dat de gemeente op het gebied van informatiebeveiliging belangrijke stappen heeft gezet in het 
verder verbeteren van de beveiliging van data en informatie. Wij onderschrijven de initiatieven en de 
inmiddels uitgevoerde acties en adviseren u het onderwerp informatiebeveiliging hoge prioriteit te 
blijven geven, mede ook gezien de ontwikkelingen op het gebied van Het Nieuwe Werken.  

7.7.3 Beveiliging van de met DigiD ontsloten kanalen 
In een brief die u in februari 2012 van de VNG heeft ontvangen wordt u geattendeerd op de kortgeleden 
gepubliceerde “ICT-beveiligingsrichtlijn voor webapplicaties” van het Nationaal Cyber Security Centrum 
(NCSC). Deze richtlijn is tot stand gekomen aan de hand van best practices van het NCSC in 
samenwerking met onder andere Ernst & Young. Logius heeft deze richtlijn ter hand genomen en de 
“Norm ICT-beveiligingsassessments DigiD” afgekondigd. Per eind 2013 moeten gemeenten een rapport 
opleveren aan Logius waarin zij verantwoording afleggen over de norm. De norm dient te worden 
getoetst door een geregistreerde IT-auditor.  
 
De gemeente Groningen heeft inmiddels een assessment uitgevoerd om te inventariseren in hoeverre 
de gemeente reeds voldoet aan de geldende normen op het gebied van informatiebeveiliging en welke 
maatregelen nog moeten worden genomen om het beveiligingsniveau te verbeteren. U heeft een plan 
van aanpak opgesteld om begin 2013 de gedefinieerde verbeterpunten door te voeren. 
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Wij zien dat de gemeente zich bewust is van de noodzaak het ICT-beveiligingsassessment uit te voeren 
en vinden dat deze stappen goed bijdragen het kunnen voldoen aan de verplichte normen in 2013.  

7.7.4 Verplicht over op XBRL 
Als gemeente heeft u te maken met verplichte financiële rapportages aan bijvoorbeeld de 
Belastingdienst en de Kamer van Koophandel. Daarin gaat iets veranderen. Binnen afzienbare tijd is het 
niet langer mogelijk om aangiftes en jaarrekeningen schriftelijk aan te leveren. In plaats daarvan komt 
een digitale rapportage in het formaat eXtensible Business Reporting Language (XBRL). De invoering 
van XBRL heeft gevolgen voor uw rapportageprocessen. 
 
Het is van groot belang dat u wijzigingen in uw rapportageprocessen op doordachte wijze doet. 
Belangrijke aandachtspunten hierbij zijn: 
— het maken van een analyse van uw huidige rapportageprocessen en informatiesystemen; 
— het op basis daarvan definiëren van een strategie over hoe om te gaan met XBRL; 
— een stappenplan te ontwikkelen voor de daadwerkelijke implementatie van XBRL op elk gewenst 

niveau in uw organisatie; 
— het aansluiten van rapportagesystemen en –elementen op de XBRL-taxonomie; 
— het verzorgen van trainingen en/of workshops op het gebied van XBRL; 
— het ontwikkelen van bijvoorbeeld gemeentebrede rapportages of managementrapportages. 
 
Wij hebben begrepen dat de huidige financiële applicatie DaFinci nog niet voorziet in  
XBRL-functionaliteit, maar dat deze functionaliteit begin 2013 in overleg met de leverancier zal worden 
geïmplementeerd.  
Wij bevelen u aan erop toe te zien dat deze functionaliteit op een juiste wijze in de programmatuur 
wordt opgenomen, wordt getest en aansluit bij de internerapportageprocessen. 

7.7.5 Benchmark digitale dienstverlening 
Sinds 2006 beoordeelt Ernst & Young jaarlijks de volwassenheid van de digitale dienstverlening van alle 
415 Nederlandse gemeenten. Per gemeente is onderzocht in welke mate de burger interactief 
producten kan afnemen. Verder zijn andere belangrijke aspecten van digitale dienstverlening 
onderzocht zoals de effectiviteit van de zoekmachine, de response van gemeenten op e-mail en het 
gebruik van DigiD.  
 
Landelijk gezien scoort de gemeente Groningen ten aanzien van de digitalisering van burgerproducten 
hoger dan gemiddeld. De gemeente scoort voor effectiviteit van de zoekmachine hoger en voor  
e-mailresponse lager dan het landelijk gemiddelde. Ten aanzien van een in de toekomst te verbeteren 
digitale dienstverlening naar burgers biedt een verdere digitalisering van burgerproducten kansen.  
Dit blijkt ook uit de vergelijking van de gemeente Groningen ten opzichte van vergelijkbare gemeenten. 
In de bijgaande grafiek presenteren wij de resultaten van de gemeente Groningen in relatie tot de 
vergelijkbare gemeenten Leeuwarden en Zwolle.  
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Ook is dit jaar onderzocht of gemeenten het gebruik van het digitale loket stimuleren door 
prijsdifferentiatie te hanteren ten opzichte van de reguliere kanalen zoals de gemeentebalie. Landelijk 
gezien is de gemeente Groningen op dit onderwerp geen voorloper. Slechts 15% van de Nederlandse 
gemeenten biedt bijvoorbeeld momenteel online een uittreksel GBA goedkoper aan dan via het fysieke 
kanaal. 

7.7.6 ICT-beheer van subsystemen/applicaties is verder verbeterd 
Wij hebben dit jaar voor zes systemen, verdeeld over de diensten, de algemene IT-beheerprocedures 
voor het wijzigingenbeheer en het beheer van logische toegangsbeveiliging, voor zover van belang voor 
de jaarrekeningcontrole, onderzocht en beoordeeld. 
 
In de bijlage zijn de bevindingen opgenomen voor die systemen waarvoor van de algemene  
IT-beheerprocedures zowel de opzet, het bestaan als de werking is onderzocht. Voor vijf van de zes 
systemen kunnen wij bij onze controle steunen op de geautomatiseerde gegevensverwerking in deze 
systemen. Voor de applicatie SIMS hebben wij nog geen werkzaamheden kunnen verrichten. 
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